
مديريت حوزه علميه استان تهران

شکوفایی علم در حوزه منوط به پشتیبانی تام از پژوهشگران است

آيت الله عليرضا تقوايي

با توجه به نيازها و ضرورتهاي فعلي،آيا نويسندگي و کسب مهارت در آن، ضرورتي دارد؟ چنانچه پاسخ حضرتعالي مثبت
است، چگونه ميتوان به ارتقاء سطح اين مهارت در ميان طلاب و اساتيد مکرم مدارس علميه، کمک نمود؟

مسئله نويسندگي و کسب مهارت در آن، روشن است که يک ضرورت اجتماعي است. متأسفانه در حال حاضر، حوزه
هاي علميه آنطور که بايد، جز از طرف خدا و امام زمان، پشتيباني نميشوند و آن پشتيباني که بايد از طرف مسئولين بشود،
خيلي ضعيف است؛ ولي به برکت امام زمان، تحول دارد صورت ميگيرد. دنيا الآن، نياز دارد به حوزههاي علميه و مسلماً
اين نيز با اين امکانات فعلي خيلي فاصله دارد و امکانات ما خيلي ضعيف است. خيلي کار وسيعي نياز است که ما بتوانيم
نيرو، ميگفت که ژاپنيها از طرف وزارت  از دوستان حقير رفته بود ژاپن  تبليغ کنيم. يکي  را  در جامعه جهاني اسلام 
تصوري که از ايران دارند، چيزي شبيه به طالبان است؛ هيچ تصوري از ايران ندارند جز جنايت. اينقدر در آنجا تبليغات بر
ضد ما قوي و وسيع است! حالا ببينيد که ما چقدر بايد کار بکنيم. خوب اين مسلماً کار جدي ما را ميطلبد. بدون شک،
يکي از مؤثرترين، زيباترين و بهترين کارهايي که ميتوانيم انجام بدهيم، همين نويسندگي است و شکي در آن نيست. پس
ضرورت اين کار، خيلي خيلي شديد است. اما در رابطه با ارتقاي سطح مهارت نويسندگي در ميان اساتيد و طلاب، من
را. معنوي  پشتيباني  به خصوص  کنيم؛  تقويت  را  حوزهها  از  پشتيباني خودمان  بايد  ما  بالذات  و  اولاً  که  ميکنم،  فکر 
متأسفانه تمام دنيا با ما دشمني ميکند، ما هم خودمان با خودمان دشمني ميکنيم! ببينيد ما خودمان در بين خودمان، آن
وحدتي را که بايد داشته باشيم، نداريم. مقام معظم رهبري(مدظلهالعالي)، نظير ندارند در علم در تقوا، عظمت روحي،
مديريت و تدبير؛ ما چه کسي را داريم مثل ايشان؟ ايشان بينظير هستند واقعاً؛ ولي متأسفانه به جاي اينکه بياييم و ايشان
را تقويت و پشتيباني کنيم، حوزهها و علما از ايشان پشتيباني کنند و مسئولين تابع ايشان باشند، بايد پرسيد که چقدر به
فرمايشات ايشان عمل ميشود؟ من يادم نميرود ايشان در رابطه با مفاسد اقتصادي فرمودند: »چقدر من گفتم که اين
مسئله مفاسد اقتصادي را درست کنيد و نکرديد؟« اين پشتيباني معنوي، اين پشتيباني باطني و پشتيباني عملي، به
نظر من خيلي مهم است. ما متأسفانه يکديگر را ميکوبيم، جلوي پيشرفت هم را ميگيريم، و پشتيباني که بايد از هم

بکنيم، نميکنيم؛ لذا اولاً و بالذات ما بايد اين مسئله را ريشهاي حل کنيم.

ثانياً براي اينکه اين مهارت در روحانيت معظم در اساتيد بزرگوار و طلاب عزيز، تقويت شود، خبُ مسلمّ است که ما بايد
سبکهاي سنتي حوزوي را تقويت کنيم. الآن حقير سي و چند سال است که در حوزه تدريس کردهام و ديگر بايد
بازنشست شوم؛ منظورم اين است که بنده به حوزهها اشراف دارم؛ در حال حاضر هم در سه چهار حوزه مشغول تدريس
ميخواهد، مباحثه ميخواهد، مطالعه  پس  هستم؛ بايد خيلي خوب درس خواند؛ درس خواندن پيش مطالعه ميخواهد، 
تعليقه و حاشيه و شرح ميخواهد. ببينيد، اينها هستند که نويسندگي را تقويت ميکنند. به نظر من، تدريس ميخواهد، 
ريشه، همينها است. بله، البته اين کار زيبايي هم که شما انجام ميهيد مثل  برگزاري همين جشنوارهها و غيره، اينها هم اثر
دارد، ولي به نظر حقير، ريشه بايد درست شود. ريشه اين است که اگر سطح علمي طلاب و اساتيد بالا نباشد، نويسندگي،
چطور ميتواند محقق شود؟ لذا حقير فکر ميکنم که ريشهايترين کار، بعد از اين مواردي که عرض کردم، اين است که راه
سنتي حوزه با قوت ادامه پيدا کند. حقير يادم نميرود که صمديه و يا سيوطي و مغني که ميگفتيم، اين دروس را شاخه
بندي ميکردم و روي تخته مينوشتم، بعد کنار کتابها تعليقه و حاشيه و شرح مينوشتم؛ خيلي کار ميشد و همانها خيلي

اثر داشت.



ما در جشنواره علامه حلي(ره) سعي کردهايم که به نحوي همه اين فعاليتهاي به اصطلاح کلاسي هم ديده بشود و مورد
تقدير و تجليل قرار بگيرد و به هر حال براي ما بسيار مهم است که طلبه بتواند بنويسد و اين توانايي را کسب کند. حالا به نظر حضرتعالي،

جشنواره علامه حلي(ره) توانسته است که انگيزهها را تقويت کند؟

بله، اين اقدامات صد در صد، مفيد و مثبت است و اين زحمات شما حتماً پاسخهاي مثبتي داشته است. يکي از طلاب
برگزيده شد. وجود جشنوارههاي علمي، صد در صد لازم است و حقير از مدرسه ما هم در جشنواره سال گذشته ظاهراً 
زحمات شما هم تشکر ميکنم؛ ولي اين اقدامات کافي نيست. به نظر من، آنچه که بسيار پر اهميت است، اين است که
و کفايه  که  است  سال  بيست  از  بيش  حقير  الآن  باشيم.  داشته  محکمي  معنوي  پشتيباني  علميه  حوزههاي  از  بايد 
مکاسب درس ميدهم، تمام دروس حوزوي را سه چهار مرتبه تدريس کردهام و حدود پانزده سال است که با اجازه مرحوم
حاج آقاي مهدوي کني و مرحوم حاج آقاي رضواني که خدا رحمتشان کند، به تدريس درس خارج مشغول هستم؛ ولي

يک نفر نيامده از ما پشتيباني کند. پژوهش واقعي چيست؟ به نظر شما اين اقدامات، پژوهش نيست؟

ميرزا اسماعيل[دولابي] خدا رحمتشان کند، که ما گاهي خدمتشان ميرسيديم، ميفرمودند: »راه ديگران را باز کن تا راه
تو را باز کنند؛ اگر ميخواهيد که خدا راهتان را باز کند، راه ديگران را باز کنيد.« اين نگاه بايد در حوزهها مدنظر قرار
بگيرد که اگر شما رشد کرديد، استاد خوبي شديد، به درجات رسيديد، نويسنده خوب وپژوهشگر خوبي شديد، نه تنها من

عقب نميافتم، بلکه صد در صد شما به من کمک خواهيد کرد.

بايد همه رشد کنند و مجتهد بشوند؛ بايد راه را براي پژوهش، براي نويسندگي، براي علم باز کرد. يک سري از اين آقايان
هستند که الآن به صورت آزاد درس ميخوانند و خيلي زحمت ميکشند. اين آقايان، روزي 12 ساعت درس ميخوانند.
سطح آنها از آقاياني که در درس بنده حاضر ميشوند و رسمي هم هستند، بالاتر است؛ ولي کسي نيست که از اينها
پشتيباني کند و اينها چقدر اذيت ميشوند. خبُ اينها را چه کسي بايد درست کند؟ پشتيباني يعني اين؛ ما بايد اين گره
ها را باز کنيم. ما نبايد اجازه بدهيم که مشکلات و بروکراسي اداري که در سازمانها و ادارات رايج است، دست و پاي

حوزه را ببندد.

از نگاه حضرتعالي، نقاط قوت و ضعف امروزين حوزههاي علميه چه هستند؟ چه عواملي موجب ميشود که حوزههاي
علميه به حاشيه رانده شود و چه عواملي ميتواند اصالت و مرجعيتِ علميِ حوزههاي علميه را قوام بخشد؟

پيشمطالعه، مطالعه،  با پس  ابتدا،  همان  از  که  و طلاب خوب، کساني هستند  اساتيد  که عرض شد،  همانطور  البته 
مباحثه، تدريس، حاشيه و تعليق و شرح و... کار خود را آغاز کنند. و لذا اگر اين سنت حوزوي احيا شود، اين مسائل، خود

به خود حل ميشود. اگر کسي همين راه سنتي طلبگي را به خوبي ادامه بدهد، همه اين مسائل به خوبي حل ميشود.

از من حقير، بارها و بارها درخواست کردهاند که در دانشگاه تدريس کنم و امکانات بسيار زيادي را هم در اختيار قرار
بدهند، ولي بنده به دانشگاه نرفتهام چون عشق بنده حوزه است. حوزه بايد از کساني که زحمت ميکشند حمايت کند و
امکانات امروزي را در اختيار آنها قرار بدهد. تقويت پژوهش، يعني تقويت و پشتيباني حوزه از کساني که زحمت مي

کشند و وقت خود را براي علم صرف کنند.

در انتها چنانچه در رابطه با برگزاري جشنوارههاي علمي، چاپ نشريات و ديگر فعاليتها، توصيهاي به مسئولين پژوهش حوزه
داريد بفرماييد.



البته شما الحمدلله کاربسيار مفيد و خوبي انجام ميدهيد و موفق هستيد. يک نکته مهمي را لازم است که تذکر بدهم اين
بسيار تجليل ميکنند که در واقع از جهات است که گاهي ما در تلويزيون ميبينيم که از برخي شخصيتهاي ورزشي 
مختلف صلاحيت الگوشدن را ندارند و اقداماتي از اين دست؛ ميخواهم بگويم که اين چه مدل کار فرهنگسازي در
جامعه است؟ ما بايد بياييم و بر معرفي نخبههايي که صلاحيت دارند تمرکز کنيم و آنها را حمايت کنيم. کار شما که
در واقع شناسايي و پشتيباني از طلاب مستعد و پژوهشگر است، بسيار خوب و ضروري است و بايد با قوت بيشتر به

اين کار خود ادامه بدهيد. کار شما خيلي اهميت دارد و بايد وسعت پيدا کند انشاءالله.


